
 

خشکسالی سرتاسر گلستان را فرا گرفته 
کمبود آب یکی از بحران های جدی گلستان به شمار می رود و 
اقدامات آبخیزداری یکی از راهکاری اساسی و اصولی برای برون  
رفت از بحران کم آبی و مقابله با خشکسالی می توان دانست. 
کی به منظور جمع آوری آب های سطحی  طرح های ایجاد بند خا
یکی از راهکارهای موثر برای تامین بخشی از کمبود آب در زمان 
مواجهه با خشکسالی است.  وسعت حوضه های آبخیز استان 
گلستان ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار است و استفاده از عملیات 
آبخوانداری و آبخیزداری قابل اجراست که باید در گلستان به 
آن توجه کرد. طرح آبخیزداری موجب تقویت پوشش گیاهی در 
دامنه سازه ها می شود.  طی ۳۰ سال اخیر چندین سیل ویرانگر در 
استان اتفاق افتاده است که شدیدترین آن سیل مرداد ماه ۱۳۸۰ 
گلستان بود. این سیل یکی از مرگبارترین سیل های تاریخ ایران 
بود که به مرگ بیش از ۵۰۰ نفر منجر شد.  آبخیزداری بهترین راهکار 
برای جلوگیری از وقوع سیل در گلستان است و وزارت نیرو و منابع 
کثری آب در آبخوان های  طبیعی باید بستر مناسب برای نفوذ حدا
به  وسیله آبخیزداری را فراهم کند و منابع مالی را تامین کنند.  یک 
کارشناس منابع طبیعی و آبخیزداری در گفت وگو با ایلنا گفت: در 
چند سال اخیر اقلیم آب و هوایی در کشور و گلستان تغییر کرده 
است و بارش ها به صورت نقطه ای و حتی سیل آسا است. تغییر 
اقلیم آب وهوایی در استان افزایش دما و افزایش تبخیر آب را به 

همراه داشته است. 
 

توت نوبرانه گیلان به بازار مصرف رسید
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان با اعلام آغاز برداشت 
توت فرنگی گفت: پیش بینی می شود باغداران گیلانی امسال 
بیش از هزار و ۸۰۰ تن توت فرنگی برداشت کنند.  صالح محمدی، 
با اشاره به اینکه گیلان ۱۲۶ هکتار باغ توت فرنگی فضای باز دارد 
گفت: پیش بینی می شود باغداران گیلانی امسال هزار و۸۹۰ تن 
توت فرنگی برداشت کنند.  وی اضافه کرد: گیلان ۸ هکتار توت 
گلخانه ای نیز دارد که پیش بینی می شود باغداران استان از فضای 
گلخانه ای نیز ۶۰۰ تن توت فرنگی برداشت کنند.  رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی گیلان تصریح کرد: پیش بینی می شود ۷۶۰ بهره 
بردار توت فرنگی امسال ۲ هزار و ۴۶۰ تن توت فرنگی به ارزش ۱۹۹ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان برداشت کنند.  شهرستان های صومعه 
سرا، رودبار، رشت، لاهیجان، آستانه اشرفیه، لنگرود، تالش و فومن 
از مناطق کشت محصول توت فرنگی در گیلان هستند.  جهاد 
کشاورزی گیلان با اختصاص تسهیلات بانکی از توسعه گلخانه 

کشت توت در استان حمایت می کند. 

نقش رستم مقاوم  نشود، فرومی ریزد
وقوع فرونشست و فروچاله در محدوده تخت جمشید و نقش 
رستم طی سال های گذشته منجر به صدور هشدارهای جدی 
شده است، تا جایی که امروز خطر از بین رفتن سازه تاریخی و آثار 
در این مکان ها مطرح است.  تهدید فرونشست در محدوده های 
شهری و آثار تاریخی به اندازه ای جدی و مهم است، که هر چه 
زمان می گذرد ابعاد گسترده تری پیدا می کند و این درحالی است 
که وقوع هر فرونشست و تخریب در این محدوده، ویرانگر بخش 
بزرگی از تاریخ خواهد بود.  تنها در محدوده نقش رستم ۳۰۲ متر 
فروچاله و فروشست اتفاق افتاده است؛ این فروشست ها در 
بارندگی های اخیر آب گرفته است و خطر جدی برای گردشگران 
محسوب می شود.  در بارش های اخیر نیز ۹ فروچاله و فروشست 
جدید در نقش رستم ایجاد شده است. اهمیت تاریخی نقش 
رستم موضوعی است که می تواند نشان دهد وقوع فرونشست در 

این محدوده اتفاقی قابل چشم پوشی نیست. 
 

مشکلات مسکن
گرانی مسکن خیلی مردم را با مشکل مواجه کرده است. برای 
اجاره یک خانه۶۰ متری باید نزدیک به ۴۰۰میلیون پول بدهیم 
و بعد کرایه هم بدهیم، چرا مسئولان جلوی این همه گرانی ها را 

نمی گیرند. 
یک شهروند از تهران

درآمد
تا زمانی که درآمد مردم بیشتر از تورم نباشد جهش اقتصادی 
رخ نخواهد داد. درصورتی که سرعت تورم از درآمد بیشتر باشد 
مشکلی حل نخواهد شد. از دولت عاجزانه درخواست داریم به 

مشکل رسیدگی نمایند. 
احدی از تهران

کودکان
 در تلویزیون متاسفانه برخی فیلم ها پخش می شود که برای 
کودکان مضر است و در رفتار آنها تاثیر منفی دارد. چرا این فیلم ها و 
کثر کودکان در  برنامه ها را در ساعتی پخش نمی کنند که حداقل ا
استراحت هستند. زمان شناسی برای پخش فیلم ها ضرورت دارد. 
موحدی از تهران

مشکلات کارگران
کثر  امسال تمامی کارگران با مشکلات فراوانی روبه رو شده اند. یا ا
کارخانجات ها و شرکت های تعدیل نیرو کرده اند و نیروهای خود 
را عوض کرده اند و یا اینکه خیلی از کارگران را از کارخانجات اخراج 
کرده اند. مسئولان فکری برای این قشر ضعیف جامعه بیندیشند. 
یک شهروند از تهران

مسائل بهداشتی
توجه به مسائل بهداشتی در برخی از ساندویچ فروشی ها 
یا سالن های غذاخوری به فراموشی سپرده شده است. رعایت 
بهداشت فردی کارکنان و استفاده مواد مصرفی در غذا ها باید 
کز باید مورد بازبینی ماموران  مورد بررسی باشد و این گونه مرا

بهداشت قرار گیرند. 
همتی از تهران

آرمان ملی: بیست و نهم اردیبهشت و درحالی که بنا بود روز 
بعد از آن، امتحانات نهایی دانش آموزان دبیرستانی برگزار شود 
در آخرین لحظات و در حالی که دانش آموزان و به  طبع والدین 
آن ها در تب و تاب آمادگی برای امتحانات بودند، ازسوی مرکز 
ارزشیابی و تضمین کیفیت وزارت آموزش و پرورش با صدور 
که به دلیل مشکلات سامانه صدور  اطلاعیه ای خبر رسید 
کارت، امتحانات لغو و به زمان دیگری موکول شده اند! اما این 
به تعویق افتادن علاوه بر سرگردانی والدین در واردکردن استرس 
به خانواده ها هم نقش زیادی داشت؛ این آزمون ها به این دلیل 
از حساسیت بالایی برخوردار هستند که بنا به آخرین تغییراتی 
که مبنی بر شرط معدل در کنکور سراسری، انجام شد، نتایجش 
درصد قابل توجهی از مرحله قبولی در این آزمون سرنوشت ساز 

را به خود اختصاص داده است.
وزارت آموزش و پرورش در این اطلاعیه نقش خود را ارتقای 
کشور دانسته، از شرایط برابر برای راهیابی  نظام آموزشی 
دانش آموزان به دانشگاه ها یادکرده و گفته است که در همین 
راستا اجرای مصوبه تاثیر قطعی سوابق تحصیلی دانش آموزان 
را همسو با تقویت کیفیت آموزش و بازگرداندن مرجعیت به 
کتاب درسی، معلم و مدرسه می داند. به همین منظور است 
که برای تحقق این امر و اجرای مطلوب امتحانات نهایی، از 
ابتدای سال جاری برنامه ریزی های لازم صورت گرفته و بعد از 
این مقدمه چینی وارد اصل ماجرا شده که »اما فرآیند دریافت 
کارت ورود به جلسه در سامانه با مشکل روبه رو شد که ضمن 
پوزش از یکایک دانش آموزان و اولیای گرامی آن ها و در پاسخ 
سراسر  امتحانیِ  حوزه های  اجرایی  مدیران  درخواست  به 
، با هدف تمرکز و ایجاد آرامش و جلوگیری از تضییع حقوق  کشور
، زمان آزمون  اول پایه های دهم، یازدهم و  دانش آموزان عزیز

دوازدهم از ۳۰ و ۳۱ اردیبهشت تغییر می کند.«

نکته این است؛ زمانی که وزارتخانه پرجمعیت و البته حساس 
آموزش و پرورش نتوانسته کارت  ورود به جلساتی را که خود 
حساسیت برگزاری آن را بالا برده، در موعد مقرر صادر کرده و 
ناچار می شود زمان برگزاری آزمون را تغییر دهد، چطور می تواند 
به اهداف عالیه وعده داده شده نظیر ایجاد عدالت در برابری 
کز آموزش عالی و دیگر موارد،  همه دانش آموزان برای ورود به مرا

جامه عمل بپوشاند؟

   استرسی که از کنکور به آزمون های نهایی هم سرایت 
کرده

کز آموزش عالی به نظر می رسید تاحد  با افزایش تعداد انواع مرا
زیادی از استرس کنکور نسبت به سالیان گذشته آن بکاهد؛ 
امری که به نظر اتفاق نیفتاده و با تدبیر مسئولان در گذاشتن 
شرط معدل به عنوان درصدی قابل توجه درکنکور سراسری 
این استرس نه تنها به سال های پایانی تدریس دانش آموزان در 
مدارسش که به کل سال های تحصیل آن ها هم سرایت کرده 

است. 
اما قضیه شرط معدل چه بود؟ رئیس وقتِ سازمان سنجش، 
ابراهیم خدایی در ۲۵ آبان ۹۷ در مصاحبه ای با خبرگزاری ایرنا، 
اظهار داشت: »تاثیر مثبت معدل می گوید برای داوطلب دو نمره 
بساز، یك نمره کنکور و یك نمره سوابق تحصیلی که شامل )بیست 
و پنج درصد معدل دیپلم و پنج درصد معدل سال دوازدهم( 
گر نمره سوابق تحصیلی باعث کاهش نمره کنکور شود  است؛ ا
تاثیر مثبت معدل اثر داده نمی شود بنابراین بستگی به نمره 

کنکور دارد .«
گر داوطلبی نمره کنکور بیشتری نسبت به نمره  او افزود: ا
سوابق تحصیلی داشته باشد، نمره متوسطه اثر داده نمی شود 
گر این معادله برعکس باشد،  تا نمره کنکور کاهش پیدا نکند اما ا

)دانش آموز قوی در نمره دوره متوسطه و نمره کنکور پایین( پس 
تاثیر مثبت اثر می گذارد. پس این مسئله نسبی بوده و بستگی 
به وضعیت امتحان فرد دارد. بنا بر تصمیم مسئولان آموزش 
و پرورش از سال ۱۴۰۳ نمرات امتحان نهایی سال دوازدهم 
به صورت مسستقیم به عنوان سوابق تحصیلی داوطلبان و 
به میزان ۵۰% در کنکور تاثیر می گذارد؛ در سال های بعد یعنی 
۱۴۰۴ و ۱۴۰۵ به ترتیب پایه یازدهم و پس از آن پایه دهم نیز به 
سوابق تحصیلی داوطلبان افزوده می شود و میزان تاثیر سوابق 

تحصیلی به ۶۰% افزایش می یاید.
برای کنکور سال ۱۴۰۴ هم، نمرات امتحان نهایی دروس 
عمومی ۳۰ درصد و نمرات نهایی دروس اختصاصی نیز ۳۰ درصد 
موثرند و در صورتی که داوطلبی در امتحانات نهایی که وزارت 
آموزش و پرورش برای ایجاد سوابق تحصیلی پیش بینی می کند، 
شرکت نکرده و اقدام به ایجاد سوابق تحصیلی در دروس عمومی 
و اختصاصی نکند، نمره خام آن درس که سابقه تحصیلی ندارد، 
صفر  لحاظ و سپس تراز می شود. برای داوطلبانی که سابقه 
تحصیلی ناقص دارند و یا کلاً سابقه تحصیلی ندارند، سهم نمره 
کل سابقه تحصیلی قابل جایگزینی با نمره کل آزمون اختصاصی 
نیست. اما همین تاثیرات و درصدهای بالا کافیست تا متوجه 
شوید تک تک این جملات تا چه سطحی از استرس می توانند هم 
به دانش آموز و خانواده او وارد کنند و تایید می کنید که علی رغم 
کاهش تعداد داوطلبان نسبت به سالیان گذشته و افزایش انواع 
کنکور و بدون کنکور  کز آموزشی و دانشگاه های با و اقسام مرا
استرس باید همیشه دانش آموزان و خانواده هایشان را همراهی 
کرده و راه چاره ای هم برای کاهش آن وجود نداشته باشد؛ 
گر صورت می گیرد نه در جهت کاهش که افزایش  اقدامی هم ا
بوده و برخی بی نظمی ها و بی مبالاتی ها هم مثل به هم خوردن 

زمان برگزاری آزمون، هیزم به آتش استرس ها می اندازد.
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 1۳۴ هزار ساختمان نا ایمن 
در کشور

عضو هیات مدیره انجمن ایمنی و مهندسی 
حریق استان تهران از وجود ۱۳۴ هزار ساختمان 
گزارش ایسنا،  کشور خبر داد. به  ناایمن در 
فناوری های  همایش  در  بستانچی  مهدی 
که با موضوع بررسی  مهندسی ایمنی حریق 
حریق بیمارستان گاندی در سالن همایش های 
دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد، گفت: ایمنی 
مساله مهمی است که متاسفانه آنطور که باید 
در کشورما به آن توجه نمی شود. جالب است که 
مردم هنگام خرید یک خانه به جنس دستگیره 
در و شیرآلات و... هم توجه می کنند، اما به ایمنی 
آن توجهی ندارند و برایشان سوال نمی شود که 
مصالح و مقاومت یک ساختمان چطور است. 
این موضوعی است که باید با فرهنگسازی و تغییر 
قوانین نسبت به آن اقدام شود. وی ادامه داد: 
ما در کل کشور ۱۳۴ هزار ساختمان ناایمن داریم 
همچنین در تهران ۳۳ هزار ساختمان ناایمن 
داریم که وضعیت حدود ۷۱ ساختمان بحرانی 
است. به عبارتی با وضعیت این ساختمان های 
که ۷۱ ساختمان دارای  بحرانی باید بگوییم 
هستند  متروپل  و  پلاسکو  مشابه  وضعیت 
و در پایتخت فعالیت دارند. بستانچی ادامه 
ساختمان ها  نمای  مورد  در  متأسفانه  داد: 
نیز دستورالعمل مناسبی نداریم و بسیاری از 
کارفرماها و سازندگان ساختمان مسأله ایمنی را 
کار فانتزی می بینند. بنابراین باید فرهنگ سازی 

شود و تقاضا میان مردم ایجاد شود. 

پل حافظ ماندگار شد
اسلامی  شورای  عمران  کمیته  رئیس 
کالج فعلاً  گفت: پل حافظ و پل  شهر تهران 
گیری نهایی  باقی خواهد ماند تا به تصمیم 
جهت احداث زیرگذری به ازای آن برسیم.  
حجت الاسلام آقامیری در مورد سرانجام پل 
حافظ، گفت: چندین پل اعم از پل حافظ، 
پل کالج برای بازی های المپیک در سال ۱۳۵۳ 
به صورت موقت در تهران ایجاد شدند که باید 
جمع و یا مقاوم سازی شود.  رئیس کمیته عمران 
شورای اسلامی شهر تهران عنوان کرد: در مقطعی 
پلیس اعلام کرد که جمع آوری پل حافظ، مشکل 
ترافیکی ایجاد نمی کند اما به دلیل هزینه زیاد 
مقاوم سازی این پل قرار شد بررسی کارشناسی 
و دقیقی صورت گیرد.  وی اضافه کرد: این مساله 
، پلیس ترافیک و معاون  توسط پلیس راهور
فنی بررسی شد و در نهایت قرار شد ما به ازای 
آن زیرگذری با طول ۸۰۰ متری قبل از خیابان 
طالقانی تا خیابان جمهوری احداث شود.  آقا 
کرد: در وضعیت فعلی در ابتدا  کید  میری تا
باید این پل جمع آوری شود و پس از آن زیرگذر 
طالقانی احداث شود که با بررسی صورت گرفته 
اعلام شد که این موضوع سبب مشکل ترافیکی 
می شود و فعلاً جمع آوری پل حافظ منوط به 

تحقیقات بیشتر مسکوت باقی مانده است. 

ک قرمز در  پلمب ۴00 خانه پلا
پایتخت

سخنگوی شورای شهر تهران از شناسایی و 
ک قرمز در پایتخت خبر داد.   پلمب ۴۰۰ خانه پلا
به گزارش ایسنا، علیرضا نادعلی در تذکر پیش از 
دستور خود در جلسه دیروز شورای شهر تهران 
ضمن تقدیر از برگزاری اجتماع هایی با محور اهل 
بیت در شهر تهران، گفت: به رغم موانع، اقدامات 
خوبی در این زمینه صورت گرفته است؛ اما علاوه 
بر برگزاری رویدادهای فرهنگی و هنری توسط 
معاونت اجتماعی و فرهنگی شاهد اقداماتی دیگر 
نیز هستیم.  وی با بیان اینکه روزگذشته یاورشهر 
۱۰ با تلاش سازمان رفاه و خدمات اجتماعی 
راه اندازی شد، اظهار کرد: پیش از این شاهد 
کمبود فضا بودیم؛ اما امروز ۱۰ یاورشهر فعال شده 
و هفت هزار و ۷۵۰ نفر ظرفیت برای معتادان 

وجود دارد. 

سود برای اعضای صندوق 
ذخیره فرهنگیان

براساس مصوبه هیات امنای صندوق ذخیره 
فرهنگیان، سود ۳۵هزارمیلیارد ریالی صندوق در 
سال مالی منتهی به ۳۱ شهریور ۱۴۰۲ به اعضای 

صندوق ذخیره تخصیص داده خواهد شد. 
به گزارش ایسنا، برای نخستین بار در طول 
تاریخ فعالیت صندوق ذخیره فرهنگیان، سود 
خالص صندوق در سال مالی منتهی به ۳۱شهریور 
۱۴۰۲ مبلغ ۴۹ هزار و۸۸۰ میلیارد ریال بوده که 
از این مبلغ، ۳۵هزارمیلیارد ریال به فرهنگیان 
عضو صندوق تخصیص داده می شود که نسبت 
به دوره مالی مشابه سال ۱۴۰۱ حدود ۱۲۰ درصد 
افزایش نشان می دهد.  بنابراین گزارش، مجمع 
سالیانه منتهی به ۳۱ شهریور ۱۴۰۲ صندوق 
ذخیره فرهنگیان با حضور اعضای هیات امنا، 
هیات مدیره و مدیرعامل صندوق و به ریاست 
دکتر صحرایی وزیر آموزش و پرورش و رئیس هیات 
امنا برگزار شد و صورت های مالی صندوق نیز به 
تصویب رسید.  صحرایی، وزیر آموزش و پرورش و 
رئیس هیات امنای صندوق در جلسه مجمع، از 
تلاش و همت کارگران، کارمندان و تیم مدیریتی 
و  گون صندوق، هلدینگ ها  گونا در سطوح 
که در سودآوری مجموعه  شرکت های تابعه 
صندوق در سال مالی منتهی به شهریور ۱۴۰۲ 
کید کرد: وظیفه  نقش آفرینی نمودند تشکر و تا
همه ما در مجموعه صندوق خلق ثروت برای 
ج نهادن به منزلت و توجه به  فرهنگیان و ار
معیشت صاحبان اصلی صندوق یعنی معلمان 

است. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان 
یوزپلنگ  قلاده  یک  مشاهده  از  جنوبی 
آسیایی برای اولین بار در زیستگاه های آزاد 
بخش دستگردان شهرستان طبس خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت 
اسدا...  جنوبی  خراسان  زیست  محیط 
کرد: روز جمعه  حاتمی روز یکشنبه اعلام 
بیست و هشتم اردیبهشت ماه محیط بانان 
با همراهی همیاران افتخاری محیط زیست 
قلاده  یک  مستقیم  مشاهده  به  موفق 
یوزپلنگ آسیایی شدند.  وی افزود: با برنامه 
ریزی منسجم و بهره گیری از افراد خبره و 
همراهی همیاران افتخاری، تمامی مناطق، 
یوزپلنگ  تردد  کریدورهای  و  زیستگاه ها 
مورد پایش، رصد و ردزنی دقیق قرار گرفت و 
سرانجام محیطبانان سختکوش شهرستان 
آزاد واقع  از زیستگاه های  طبس در یکی 

مشاهده  به  موفق  دستگردان  بخش  در 
مستقیم یوزپلنگ ایرانی شدند. 

مدیرکل حفاظت از محیط زیست خراسان 
جنوبی اظهار کرد: در منطقه مورد نظر که 
یوزپلنگ مشاهده شده، از لحاظ گونه های 
جانوری همچون قوچ و میش غنی بوده 
گونه  و طعمه و غذا برای بقا و زندگی این 
خطر  معرض  در  البته  و  فرد  به  منحصر 
انقراض، فراهم لست.  وی از دوستداران 
کرد  درخواست  وحش  حیات  و  طبیعت 
چنانچه با موارد مشابه مواجه شدند سریعا 
مراتب را به ادارات حفاظت از محیط زیست 
اطلاع دهند تا اقدامات حفاظتی و مورد نیاز 

انجام شود.  یوزپلنگ آسیایی یکی از گربه 
سانان نادر در جهان است و بعد از شیر و 
، سومین گربه سان بزرگ ایرانی است که  ببر
در خطر انقراض قرار دارد.  اواخر سال ۶۰ با 
مشاهده یوزپلنگ در منطقه نای بندان 
طبس با انجام بررسی های لازم، حفاظت 
کار  یوزپلنگ در دستور  ارزشمند  گونه  از 
اداره حفاظت محیط زیست خراسان بزرگ 
ح شدن اولین  قرار گرفت و سرانجام به مطر
فاز حفاظت بین المللی یوز پلنگ آسیایی 
در سال ۱۳۷۵ انجامید.  سپس با پیگیری 
دفاتر امور حیات وحش سازمان حفاظت 
کل مذکور در سال  محیط زیست و اداره 

کمک سازمان های بین المللی  ۱۳۷۷ و با 
»پروژه حفاظت از یوز پلنگ آسیایی و زیست 
بوم های مرتبط« با استفاده از کمک های 
مالی سازمان تسهیلات جهانی محیط زیست 
)GEF( و سازمان حفاظت محیط زیست در 

شهریورماه ۱۳۸۰ تصویب شد. 
بیش از ۴۰ سال است که برای حفاظت 
کشورهای آسیایی تنها در  یوزآسیایی در 
کشور ما به بقای خود ادامه داده و این 
که توانستیم این  افتخار ما ایرانیان است 
و  کنیم  حفظ  همچنان  را  طبیعی  میراث 
بازمانده های  آخرین  حافظان  ایرانیان 
یوزپلنگ آسیایی یا یوزپلنگ ایرانی در جهان 

هستند. 
خراسان جنوبی ۱۱ شهرستان دارد و مرکز 
کیلومتری غرب   ۲۷۰ شهرستان طبس در 

بیرجند است. 

با بیان اینکه آمار قطع ۱۶هزار درخت 
کاهش منابع آبی  را تأیید می کنم، گفت: »
اعم از بارش و آب چاه و سن زیاد درختان 
این پارک ها، همه این عوامل درختان را 
مستعد آفت زدگی می کنند.« معاون فنی 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
تهران، گفت: آمار قطع ۱۶هزار درخت را 
تإیید می کنم. البته این درختان آفت زده 
هستند و با گونه های مناسب جایگزین 
از  درخت«  »خشکاندن  اما  می شوند، 
نظر حقوقی و فنی عبارت درستی نیست. 
کاهش  مانند  چالش هایی  با  درختان 
بارش و آب چاه ها، افزایش گرما و آلودگی 

هوا مواجه بوده اند. این درختان زمانی کاشته شدند که 
همه چاه ها و رودخانه های تهران پر آب بودند. پایتخت 
به این وسعت نبود و مشکل آب آشامیدنی وجود نداشت.  
نقی عزیزی با بیان اینکه درختان این پارک ها در حال حاضر 
حدود ۵۰ سال سن دارند، گفت: »دیرزیستی« عامل مهمی 
در ضعیف شدن درخت است و زمانی که با کم آبی، افزایش 
گرما و آلودگی هوا همراه شود، مستعد آفت زدگی می شود.  
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
تهران در ادامه با اشاره به وسعت پارک های جنگلی شهر 
تهران اظهارکرد: پارک های جنگلی تهران از خجیر و سرخه 
حصار و لویزان تا چیتگر بیش از ۲۰۰۰ هزار هکتار وسعت 
گر ۱۰ هزار اصله درخت در هر هکتار  دارند و به طور متوسط ا
کاشته شده باشند، این پارک ها ۲ میلیون اصله درخت را 
گر در این تعداد درخت که حدود  در خود جای داده اند. ا
۵۰ سال قبل کاشته شده اند، ۱۶ هزار درخت آفت زده قطع 
گرچه از نظر عددی  کی نیست، ا شود، آمار خیلی خطرنا

زیاد به نظر می رسد.  وی اضافه کرد: در پارک های جنگلی 
تهران هیچ عملیات بهداشتی و پرورشی طی سال های 
گذشته برای درختان انجام نشده است. این درختان مانند 
جمعیتی است که همه هم سن و هم نژاد هستند. در این 
شرایط احتمال حمله آفت به آن ها وجود دارد. طی این 
مدت باید کار های بهداشتی و پرورشی صورت می گرفت 
و به  مرور زمان درختان ضعیف و مریض با گونه های دیگر 
جایگزین، تنوع گونه ای ایجاد و گونه های سازگارتر و کم نیاز 
کاشته می شد.  عزیزی با بیان اینکه از سه سال قبل موضوع 
خشکیدگی درختان در اداره کل منابع طبیعی تهران مطرح 
شده است، گفت: از سال گذشته عملا وارد شدیم. هم ما 
و هم نهاد های نظارتی از درختان آماربرداری و گونه های 
دارای مشکل را نشانه گذاری کرده ایم. در سال جاری مجوز 
قطع درختان را می دهیم. این مجوز برای سرخه حصار 
و خجیر داده، برداشت ها انجام و درخت مناسب کاشته 
شده است. در حال حاضر قطع درختان بیمار پارک های 

پیگیری  را  لویزان  و  چیتگر  جنگلی 
زمان بندی  برنامه  یک  طی  تا  می کنیم 
شده انجام شود.  معاون فنی اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران 
ح جایگزین کردن درختان پیر و  درباره طر
آفت زده پارک چیتگر اظهارکرد: شهرداری 
ح جایگزین را نوشته و به  منطقه ۲۲ طر
ما ارائه کرده است تا آن را در کمینه فنی 
بررسی کنیم. در صورت تایید گونه های 
پیشنهادی در کمیته فنی، مجوز قطع به 
منطقه و پیمانکار را می دهیم و به جای آن 
گونه های تایید شده کاشته می شود.  وی 
اضافه کرد: تحت فشار برای افزایش سرعت 
قطع درختان پیر و آفت زده هستیم تا آفت به درختان سالم 
گر درخت آفت زده و خشک شده را قطع  سرایت نکند. ا
نکنیم، آفت به سرعت به سایر درختان سرایت می کند و یک 
پارک از بین می رود. هنگام کرونا نیز قرنطینه انجام و بیماران 
فوت شده با تدابیر ویژه ای دفن می شدند تا از سرایت 
بیماری جلوگیری شود.  به گفته عزیزی گونه های پهن برگ، 
کم نیاز به آب و بومی جایگزین درختان دیرزیست و آفت زده 
می شوند.  وی با اشاره به ادعای خشکاندن عمدی ۱۶ هزار 
درخت گفت: چرا باید عمدی برای خشکاندن درختان در 
کار باشد؟ وقتی درختی دچار آفت می شود، باید از بین برده 
و با یک درخت جدید جایگزین شود. عزیزی در پایان درباره 
وجود شائبه هایی در زمینه خشکاندن درختان با هدف 
ساخت و ساز در پارک های جنگلی اظهارکرد: آیا با قطع ۱۶ 
هزار اصله درخت از ۲ میلیون اصله درخت امکان ساخت 
و ساز وجود دارد؟ با قطع ۱۶ هزار درخت در ۲۰۰۰ هزار هکتار 

ساخت و ساز ممکن نیست. 

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران: 

تایید آمار قطع 1۶هزار درخت در شهر

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان جنوبی خبر داد: 

یوزپلنگ آسیایی برای اولین بار در طبس رویت شد

از اطلاعیه پوزش آموزش و پرورش تا استرس والدین و دانش آموزان 

 استرس از کنکور 
به آزمون های نهایی هم رسید!به آزمون های نهایی هم رسید!

بی نظمی درصدور کارت آزمون های نهایی، عمل به وعده های 

بزرگ تر مسئولان مانند برابری آموزشی را زیر سوال نمی برد؟

هیزمی به آتش استرس های دانش آموزان و والدین


